
STYCZEÑ  2007 r.

Z okazji piêknych, budz¹cych radoœæ i nadziejê 

prosimy przyj¹æ ¿yczenia zdrowia i wszelkiej pomyœlnoœci.

Niech ten wyj¹tkowy czas, który przynosi nam 
zapowiedŸ rzeczy wielkich i niepowtarzalnych,

wype³ni nasze serca ¿yczliwoœci¹, 
wzajemnym zrozumieniem i wiar¹ w lepsze jutro.

Zarz¹d Zwi¹zku
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WA¯NE  POROZUMIENIE
19 marca br. zawarte zosta³o porozumienie pomiêdzy Zarz¹dem Zak³adów Azotowych „Pu³awy” a zak³adowymi 
organizacjami zwi¹zkowymi w sprawie: 

I.   zwiêkszenia odpisu na Zak³adowy Fundusz Œwiadczeñ Socjalnych w bie¿¹cym roku

II. wskaŸnika wzrostu wynagrodzeñ na przysz³y rok obrotowy

nastêpuj¹cej treœci:

Ad. I. 
1. Zarz¹d Z.A. „Pu³awy” S.A. zobowi¹zuje siê w dniu 20 

marca 2007 roku podj¹æ uchwa³ê o zwiêkszeniu odpisu 
na Zak³adowy Fundusz Œwiadczeñ Socjalnych i upo-
wa¿nieniu dwóch przedstawicieli do podpisania 
Protoko³u Dodatkowego do ZUZP w tej sprawie.

2. Osob¹ wskazan¹ do rejestracji Protoko³u bêdzie pani 
Ewa Sadurska.

(Pozwoli to na wydanie pracownikom, emerytom i rencistom 
bonów z ZFŒS przed œwiêtami wielkanocnymi - przyp. red.)

Ad. II. 
1. Strony widz¹ koniecznoœæ podniesienia œredniej p³acy 

w Z.A. „Pu³awy” S.A. do poziomu 4 500 z³ - 5 000 z³ 
w najbli¿szym mo¿liwym czasie.

2. Strony zgadzaj¹ siê na powi¹zanie Funduszu P³ac ze 
wskaŸnikiem produktywnoœci.

3. Negocjacje p³acowe przeprowadzone zostan¹ w czerw-
cu br. i do koñca tego miesi¹ca podpisane zostanie 
Porozumienie zawieraj¹ce wielkoœæ œredniej p³acy do 
osi¹gniêcia w przysz³ym roku obrotowym oraz zasady 
zagospodarowania uzyskanych œrodków w Funduszu 
P³ac.

MLEKOWE
Podsumowanie prac zespo³u administracyjno-zwi¹zkowego ds. negocjacji umowy grupowego ubezpieczenia 
na ¿ycie z funduszem inwestycyjnym

Zespó³ zarekomendowa³ zarz¹dowi Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. podpisanie umowy przed³u¿aj¹cej grupowe 
ubezpieczenie  na ¿ycie z funduszem inwestycyjnym w czêœci ochronnej na okres piêciu lat - tj. do 25 stycznia 2012 r. 
(oferta PZU). Umowê podpisano.

Zespó³ (niejednomyœlnie) nie podj¹³ propozycji zarz¹du o zamianie œrodków czystoœci wydawanych w „naturze” (rêczniki, 
myd³o, pasta itp.) na pieni¹dze, które zasili³yby konta funduszu inwestycyjnego (mlekowe).

Ponadto, podczas spotkania w dniu 12 lutego 2007 r. organizacje zwi¹zkowe zwróci³y uwagê na fakt nierównego 
traktowania pracowników w kwestii œrodków higieny, domagaj¹ siê wiêc zainstalowania dozowników myd³a w p³ynie 
i rêczników papierowych w ka¿dej z komórek zak³adowych.

Zespó³ uzna³ za zasadne rozpisanie przetargu na grupowe ubezpieczenie typu P, funkcjonuj¹ce w firmie, którego 
sprzedawc¹ od lat jest PZU. Przetarg ten mia³by na celu ewentualne wynegocjowanie korzystniejszych warunków dla 
pracowników.

Z kolei w kwestii wybierania pieniêdzy z funduszu inwestycyjnego (mlekowe), to mo¿emy wyczyœciæ konto do „zera”, 
jednak wi¹¿e siê to z rozwi¹zaniem umowy i zap³aceniem kosztów likwidacyjnych rachunku - na dzisiaj jest to 5% 
zgromadzonego kapita³u. By ponownie zostaæ uczestnikiem programu, nale¿y dope³niæ formalnoœci koniecznych dla nowo 
wstêpuj¹cych.Wypisaæ i zapisaæ mo¿na siê w ka¿dym czasie. Ponadto bez ¿adnych dodatkowych op³at i rozwi¹zania 
umowy mo¿na wybieraæ pieni¹dze do kwoty 500 z³ (ta kwota musi pozostaæ na rachunku). Natomiast ci, którzy zapisuj¹ siê 
ponownie, musz¹ niestety odczekaæ 5 lat, by móc wybieraæ zgromadzony kapita³. Wszystko to za³atwiæ mo¿na na miejscu 
u przedstawiciela PZU w ZA „Pu³awy” SA (tel.53-28).

Dodatkowe informacje u autora artyku³u Andrzeja Wrony, tel. 50-90

Jak zostaæ kapitalist¹?
Inwestuj¹c w programie spo³ecznym NASZA PRZYSZ£OŒÆ. 
Partnerami programu spo³ecznego NASZA PRZYSZ£OŒÆ s¹ Forum Zwi¹zków Zawodowych oraz PROVIDA Sp. z o.o.
Celem programu jest:

•  zapewnienie cz³onkom zwi¹zków zawodowych bezpieczeñstwa finansowego, czyli tzw. renty kapita³owej, poprzez 
uruchamianie indywidualnych programów inwestycyjnych KORPORACJA PLUS lub

•  stworzenie bezpieczeñstwa finansowego poprzez uruchomienie grupowego programu inwestycyjnego dla cz³onków 
organizacji zwi¹zkowych.

Ma byæ on alternatyw¹ dla dotychczasowych metod budowania bezpieczeñstwa finansowego (tj. emerytury z ZUS, 
drugiego filaru itp.). 

Informacji na temat programu NASZA PRZYSZ£OŒÆ udziela Andrzej Wrona, tel. 50-90 lub 0-691 572-987.
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Rozmowa z Mieczys³awem Wiejakiem, cz³onkiem zarz¹du Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. 

NOWA STRATEGIA  NOWA JAKOŒÆ ?
Minê³o ju¿ pó³ roku Pana pracy w zarz¹dzie Zak³adów 
Azotowych „Pu³awy” S.A. w ramach drugiej 
kadencji. W tym czasie zmieni³ siê m.in. zarz¹d firmy  
odeszli z niego Ma³gorzata Iwanejko i Marcin 
Buczkowski; wszyscy obecni cz³onkowie w³adz, 
poza Panem, to osoby nowe. Czy w zwi¹zku z tym 
zmieni³a siê te¿ koncepcja funkcjonowania naszej 
spó³ki?

- Tak, zmieni³a siê przede wszystkim strategia ZAP. 
Poprzednie zarz¹dy zak³ada³y tzw. organiczny rozwój 
firmy, tj. budowê nowych i rozbudowê istniej¹cych 
instalacji. Obecne w³adze, oprócz dotychczasowej drogi 
rozwoju, zak³adaj¹ równie¿ rozwój poprzez fuzje i przejê-
cia, co daje mo¿liwoœæ osi¹gniêcia za³o¿onych celów 
w znacznie krótszym czasie i jest tañsze - mniej bowiem 
kosztuje przejêcie instalacji (wytwórni, zak³adu itp.) ni¿ 
wybudowanie nowej. Projekt strategii firmy zosta³ ju¿ 
z³o¿ony do rady nadzorczej.

Podczas ostatniego posiedzenia rada nadzorcza 
zatwierdzi³a nowy regulamin organizacyjny ZAP? 
Jakie elementy zosta³y w nim wprowadzone?

- Gotowy jest ju¿ ogólny schemat, natomiast w dalszej 
kolejnoœci opracowywane bêd¹ szczegó³owe regulami-
ny dla ka¿dego pionu. Jednak wprowadzanych zmian 
pracownicy w³aœciwie nie odczuj¹. Jedn¹ z wiêkszych 
bêdzie jedynie likwidacja pionu handlowego. Ponadto 
pion produkcyjny podzielony zostanie na dwie dywizje: 
agro i chemiczn¹, które oprócz produkcji, bêd¹ siê 
zajmowaæ równie¿ handlem - czyli bêd¹ odpowiedzialne 
za generowany wynik finansowy i w zwi¹zku z tym 
powinno im zale¿eæ, by wyprodukowaæ jak najtaniej, 
a jednoczeœnie - by jak najlepiej sprzedaæ swój produkt.

Czy pracownicy dotychczasowego pionu handlowe-
go zmieni¹ miejsce swojej pracy?

- Jedynie organizacyjnie, gdy¿ bêd¹ teraz podlegaæ 
dyrektorom dywizji.

W jaki sposób wy³onieni zostan¹ dyrektorzy dywizji?

- Moim zdaniem powinni zostaæ wy³onieni w drodze 
postêpowania konkursowego.

Czy Pana zdaniem na wszystkie stanowiska w firmie 
powinny byæ organizowane konkursy?

- Tak. W zale¿noœci od obsadzanego stanowiska konkurs 
powinien odbywaæ siê na odpowiednim poziomie 
organizacyjnym, np. na mistrza - wewn¹trz wydzia³u, na 
kierownika wydzia³u - w centrum produkcyjnym itd.. 
W konkursach na wy¿sze stanowiska mogliby braæ 
udzia³ tak¿e kandydaci z zewn¹trz.

Stanowiska dyrektora dywizji nie ma w taryfikatorze. 
Jakie bêd¹ wiêc wynagrodzenia osób na tych 
stanowiskach?

- Takie jak u dyrektorów pionu - bêd¹ przecie¿ funkcjono-
wa³y dwa piony: agro i chemiczny.

Czy te wynagrodzenia bêd¹ na wystarczaj¹cym 
poziomie, bior¹c pod uwagê chocia¿by fakt realizacji 
nowej strategii?

- Niestety mog¹ okazaæ siê zbyt niskie. Mówiê to, maj¹c 
na myœli niedawny konkurs na dyrektora finansowego,  
w którym mieliœmy œwietnego kandydata spoza naszej 
firmy, który jednak nie przyj¹³ naszych warunków 
finansowych. Ta sytuacja pokaza³a, ¿e w taryfikatorze 
niektóre stanowiska s¹ Ÿle wywartoœciowane.

Jaka wiêc powinna byæ œrednia p³aca w firmie, ¿eby 
przy obecnym taryfikatorze, pensje by³y na tyle 
atrakcyjne, by prac¹ w naszej firmie, zainteresowaæ 
dobrych fachowców?

- Trudno powiedzieæ. Myœlê jednak, ¿e powinna byæ 
przynajmniej dwa razy wy¿sza ni¿ obecnie.

W jaki sposób Zak³ady Azotowe „Pu³awy” mog³yby 
dojœæ do œredniej p³acy na takim poziomie, jak Pan 
wspomnia³?

- Oczywiœcie zwiêkszaj¹c przychody i ograniczaj¹c 
koszty. Nie jest to jednak proste, gdy¿ na dzieñ dzisiejszy, 
przy obecnym stanie organizacyjnym, nie jesteœmy 
w stanie zwiêkszyæ przychodów. Z kosztami te¿ bêdzie 
trudno, poniewa¿ wci¹¿ rosn¹ ceny gazu, wêgla, energii 
elektrycznej. Jedynym rozwi¹zaniem s¹ wiêc inwestycje  
a to w³aœnie przewiduje nowa strategia firmy.

Tak wiêc na urealnienie œredniej p³acy trzeba jeszcze 
poczekaæ. Pewne sprawy nie wymagaj¹ jednak 
nak³adów finansowych - mam tu na myœli np. zmianê 
miejsca pracy przez pracowników wewn¹trz firmy. 
Kiedy wszyscy chêtni uzyskaj¹ zgodê na przenie-
sienie?

- Nie jest to takie proste, poniewa¿ jeœli byœmy pozwolili 
wszystkim chêtnym zmieniæ miejsce pracy, powsta³y by 
„dziury”, a niektóre komórki wrêcz przesta³yby funkcjo-
nowaæ.

Na przyk³ad które?

- Te, w których zarobki s¹ ni¿sze - chocia¿by stra¿ 
przemys³owa, w której spora czeœæ pracowników jest 
zainteresowana przejœciem na produkcjê. 

Dziêkujê za rozmowê. (M.)
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Widziane okiem 
przedstawiciela Za³ogi

Z prac 
Rady Nadzorczej

(Ci¹g dalszy na stronie 5)

12 marca odby³o siê kolejne posiedzenie Rady 
Nadzorczej Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. Obok 
tradycyjnie pojawiaj¹cych siê tematów, dotycz¹cych 
wyników finansowych, rada zajmowa³a siê przed³o¿on¹ do 
zaopiniowania przez zarz¹d „Strategi¹ rozwoju spó³ki na 
lata 2007 - 2017”, Regulaminem Organizacyjnym ZAP, jak 
równie¿ kolejnym ju¿ pakietem wniosków inwestycyj-
nych. Ponadto rada zapozna³a siê z informacj¹, dotycz¹c¹ 
kontroli wewnêtrznych i zewnêtrznych w pierwszym 
pó³roczu roku obrotowego 2006/2007 oraz szeregiem 
spraw organizacyjnych. Najwa¿niejszymi tematami obrad 
by³y strategia i regulamin ZAP. Tematy te pojawiaj¹ siê 
zreszt¹ nie po raz pierwszy w obradach rady. Jak ju¿ 
wspomnia³em, zarz¹d przedstawi³ strategiê ZAP do zaopi-
niowania, a wiêc uzna³, i¿ dokument ten jest na tyle spójny 
i dopracowany, by móg³ przejœæ drogê akceptacji. Po raz 
kolejny mam dylemat, bo z jednej strony strategia ZAP jest 
na tyle ciekawa, i¿ warto by j¹ opisaæ szerzej, a z drugiej 

strony zaœ stanowi tajemnicê przedsiêbiorstwa i z racji tego 
nie mo¿e byæ zbyt szczegó³owo ujawniana. W opinii rady 
wizja przedstawiona przez zarz¹d w strategii, jak te¿ 
wielowariantowoœæ mo¿liwych dzia³añ, nie wykluczaj¹-
cych siê wzajemnie, pozwala mieæ nadziejê, ¿e kierunek, do 
jakiego maj¹ zmierzaæ nasze zak³ady jest w³aœciwy. Z tego 
te¿ wzglêdu pozytywne opinie cz³onków rady pozwoli³yby 
ju¿ na ostatnim posiedzeniu zaopiniowaæ strategiê. Mimo 
tego rada, dostrzegaj¹c kilka niewiadomych, le¿¹cych 
g³ównie po stronie decyzji w³aœcicielskich, postanowi³a nie 
zajmowaæ jeszcze formalnego stanowiska, prosz¹c zarz¹d 
o uzupe³nienie strategii o wariant chyba najbardziej zacho-
wawczy, by mieæ porównanie, jak poszczególne kierunki 
dzia³añ mog¹ wp³ywaæ na rozwój ZAP. Bo trzeba mieæ 
œwiadomoœæ, ¿e nawet najœmielsze plany nie musz¹ siê 
ziœciæ w stu procentach, a i na taki scenariusz trzeba byæ 
przygotowanym. 

Drugim tematem, którym zajmowa³a siê rada, bardzo 
mocno powi¹zanym ze strategi¹, by³ Regulamin 
Organizacyjny ZAP. Przeszed³ on ju¿ drogê opiniowania 
przez radê pracowników, która - przypomnê - pozytywnie 
przyjê³a proponowane zmiany struktury przedsiêbiorstwa. 
Jak ju¿ pisa³em w poprzednim wydaniu biuletynu zwi¹zku, 
regulamin ma przede wszystkim pozwoliæ lepiej realizowaæ 
za³o¿enia strategii rozwoju ZAP, ale te¿ ma usprawniaæ 
dotychczasow¹ organizacjê i likwidowaæ zidentyfikowane 
s³aboœci. Na ile oczekiwania znajd¹ odzwierciedlenie 
w rzeczywistoœci, ju¿ nied³ugo siê przekonamy, bo rada 
zaakceptowa³a przedstawiony dokument i zacz¹³ on obo-
wi¹zywaæ. Poni¿ej przedstawiam Ogólny Schemat 
Organizacyjny. 

Dzia³alnoœæ podstawowa Dzia³alnoœæ pomocnicza Centrum zarz¹dzania
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Dywizja
Chemia

Pu³awski
Park

Przemys³owy

Centrum
Wsparcia

Centrum
Utrzymania 
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Departament 
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i Rozwoju
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Personalny
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Organizacji
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REMZAP
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Obszar nadzoru funkcjonalnego
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JAWOR
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(Dokoñczenie ze strony 4)

Szczegó³owe rozwi¹zania w poszczególnych obszarach 
bêd¹ proponowane przez liderów tych obszarów i koordy-
nowane w skali firmy przez zarz¹d. Z informacji, jakie do 
mnie dotar³y, wynika, ¿e zarz¹d spotka³ siê tak¿e z osobami, 
którym zamierza powierzyæ kierownictwo w tych obsza-
rach i przedstawi³ im swoje oczekiwania.

Rada zajmowa³a siê tak¿e kolejnym pakietem 
wniosków inwestycyjnych. Nadal s¹ to zadania z grupy 
modernizacyjnych i nale¿a³oby oczekiwaæ, i¿ w nied³ugim 
czasie powinny pojawiaæ siê projekty rozwojowe œciœle 
zwi¹zane z realizacj¹ strategii. Zarz¹d przedstawi³ nam te¿ 
informacjê, dotycz¹c¹ kontroli wewnêtrznych i zewnêtrz-
nych przeprowadzonych w pierwszym pó³roczu roku 
obrotowego. Wœród nich na szczególn¹ uwagê zas³uguje 
wyst¹pienie pokontrolne NIK w sprawie zagospodarowania 
popio³u z zak³adowej elektrociep³owni. Ujawniaj¹c wiele 
nieprawid³owoœci w tym obszarze, kontrolerzy NIK 
wskazali personalnie osoby odpowiedzialne za taki stan 
rzeczy. Wobec tych osób zarz¹d wyci¹gn¹³ ju¿, jak 

wiadomo, surowe konsekwencje s³u¿bowe, rozwi¹zuj¹c 
z nimi umowy o pracê. Mimo krytycznych wniosków NIK, 
kontrolerzy wskazali te¿ jedno pozytywne dzia³anie, jakim 
by³o podpisanie umowy z firm¹ EnergoMineral na zagospo-
darowanie popio³u. 

Z innych spraw wartych podkreœlenia jest to, i¿ 
sensownego rozwi¹zania doczeka³a siê kwestia u¿ywania 
samochodów s³u¿bowych przez cz³onków zarz¹du, 
zarówno do celów s³u¿bowych i prywatnych. Rada przyjê³a 
w tej sprawie stosowny regulamin. Zak³ada on m.in. 
czêœciow¹ odp³atnoœæ za jazdy prywatne. Chocia¿ mo¿na by 
by³o mieæ kilka w¹tpliwoœci co do zapisów w nim 
zawartych, to i tak przyjête rozwi¹zanie stanowi du¿y 
postêp w stosunku do praktyk stosowanych przez by³ego 
prezesa ZK. Do rady dotar³ tak¿e projekt zmian w statucie, 
ale tymi sprawami zajmiemy siê na nastêpnym posiedzeniu 
rady - 23 kwietnia br.

Zbigniew Tkaczyk

Pracownik to te¿ cz³owiek!
19 grudnia 2006 r. dwie organizacje zwi¹zkowe, tj. MO ZZIT 
i ZZPRC, przekaza³y do zarz¹du Zak³adów Azotowych „Pu³awy” 
S.A. pismo dotycz¹ce sytuacji pracowników staraj¹cych siê 
o przeniesienie, „wypo¿yczonych” oraz zatrudnionych na umo-
wê zlecenie. Przypomnê, ¿e NSZZ „Solidarnoœæ” i ZZP ZAP nie 
podpisa³y tego dokumentu (jego treœæ zamieœciliœmy w grud-
niowym wydaniu biuletynu „Nadchodz¹ Zmiany”). 

Zarz¹d naszej firmy ustosunkowa³ siê do przekazanych przez 
nas uwag, jednak „pod lupê” wzi¹³ jedynie pracowników 
zatrudnionych na umowê zlecenie - z przekazanych nam ustnie 
informacji wynika, ¿e umowy te zosta³y zmienione na umowy na 
czas okreœlony, za co chcia³bym, w³adzom naszej firmy 
serdecznie podziêkowaæ. 

Z kolei w sprawie pracowników „wypo¿yczonych” prezes 
zarz¹du Krzysztof Lewicki stwierdzi³, ¿e skoro nie s¹ oni 
pracownikami „Azotów”, to trudno w ich sprawie podejmowaæ 
jakiekolwiek dzia³ania. Nie zgadzam siê niestety z t¹ opini¹  
bowiem to jak traktowane s¹ osoby zatrudnione w naszej firmie 
(czy pracuj¹ce na jej zlecenie), tj. czy s¹ wyzyskiwane i czy 
pracuj¹ zgodnie z prawem pracy, jak najbardziej jest nasz¹ 
spraw¹. Powinniœmy unikaæ sytuacji, jakie mia³y miejsce 
w Stoczni Gdañskiej, w której zatrudniono Koreañczyków za 
oko³o 50 dolarów miesiêcznie, kwateruj¹c ich w warunkach 
koszarowo-obozowych, czy w ³ódzkim MPK, gdzie organizacja 
zwi¹zkowa w porozumieniu z zarz¹dem za³o¿y³a spó³dzielniê, 
zatrudnia-j¹c¹ kierowców poza ich normalnymi godzinami 
pracy (poza zgod¹ na nieprzestrzeganie czasu pracy 
kierowców, zwi¹zek pobiera³ op³atê w wysokoœci 3 z³ za 
poœrednictwo w zatrud-nieniu w spó³dzielni?!). 

Uwa¿am, ¿e powa¿na i szanuj¹ca siê firma - za jak¹ 
chcielibyœmy, by nas postrzegano - nie mo¿e tolerowaæ 
dyskryminowania i wyzyskiwania pracowników. Mam nadziejê, 
¿e - zgodnie z opini¹ prezesa K. Lewickiego wyra¿on¹ podczas 
spotkania z organizacjami zwi¹zkowymi 6 grudnia 2006 r., 
z której wynika³o, ¿e w firmie najwa¿niejsi s¹ pracownicy - Biuro 
Personalne pod nowym kierownictwem zacznie traktowaæ 
pracowników z godnoœci¹ nale¿n¹ ka¿demu cz³owiekowi. Liczê, 
¿e proœby osób staraj¹cych siê o przeniesienie bêd¹ 
rozpatrywane powa¿nie i w wypadkach nie budz¹cych 
w¹tpliwoœci bêd¹ za³atwiane bez zbêdnej zw³oki. 

Gor¹co apelujê do zarz¹du „Azotów” oraz nowej szefowej Biura 
Personalnego - zacznijmy doceniaæ i wykorzystywaæ umiejêt-
noœci, doœwiadczenie oraz potencja³ tkwi¹cy w pracownikach 
zatrudnionych w pu³awskich zak³adach. UtwierdŸmy ich 
w poczuciu w³asnej wartoœci, uskrzydlijmy, by mogli wznieœæ 
siê na wy¿yny swoich mo¿liwoœci. Zróbmy to teraz, kiedy 
pierwszy raz w okresie przemian ustrojowych i gospodarczych 
z naszej firmy zaczynaj¹ odchodziæ doœwiadczeni pracownicy. 

Maj¹c to wszystko na uwadze, jak równie¿ to, i¿ ponad wszelk¹ 
w¹tpliwoœæ dowiedzione zosta³o, ¿e pracownik maj¹cy 
poczucie satysfakcji z pracy oraz z wynagrodzenia pracuje 
wydajniej. Dlatego te¿ trudno jest nam, zwi¹zkowcom 
i pracownikom, zrozumieæ piêtrzenie przeszkód i opiesza³oœæ 
pracodawcy w wydawaniu zgody na przeniesienia. Ufam, ¿e 
nowe kierownictwo Biura Personalnego oraz nowy regulamin 
organizacyjny przyczyni¹ siê do bardziej racjonalnego - ni¿ 
obecnie - wykorzystania kwalifikacji, doœwiadczenia i aspiracji 
pracowników.

Pracownik jest cz³owiekiem, który myœli, czuje i prze¿ywa 
emocje. Pamiêtajmy na co dzieñ o tej jak¿e banalnej prawdzie.

Ryszard Szubstarski
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9 lutego br. odby³o siê Nadzwyczajne Zebranie Delegatów 
Miêdzyzak³adowej Organizacji Zwi¹zku Zawodowego 
In¿ynierów i Techników, dzia³aj¹cej przy Zak³adach 
Azotowych „Pu³awy” S.A. Podczas tego spotkania z funkcji 
odwo³any zosta³ przewodnicz¹cy tej organizacji zwi¹zkowej  
Rafa³ Nowak, a tak¿e wiêkszoœæ cz³onków zarz¹du. 

Decyzja odnoœnie tego, kto bêdzie przewodnicz¹cym oraz 
kto zasi¹dzie w zarz¹dzie danej organizacji, jest œwiêtym 
i suwerennym prawem jej cz³onków - i to nie tylko w zwi¹zku 
zawodowym. Tak wiêc nie by³oby nic dziwnego w tym, co siê 
sta³o u „in¿ynierów i techników”, gdyby nie okolicznoœci, 
w jakich dokonano przewrotu, jak równie¿ to, kto przej¹³ 
w³adzê w tym zwi¹zku. Przewrotu bowiem dokonali zaufani 
ludzie tych, którzy jeszcze nie tak dawno chcieli rozparce-
lowaæ firmê, siej¹c przy okazji terror kabotyñskimi metodami 
zarz¹dzania. Wiêkszoœæ cz³onków obecnego zarz¹du MO 
ZZIT to protegowani by³ego najwy¿szego kierownictwa 
„Azotów”: Zenona Gruszeckiego i jego pierwszego przybocz-
nego Juliana Krawczyñskiego, Marka Pochwalskiego i jego 
zausznika Mieczys³awa Wilczyñskiego oraz Adama Kani. 
Zbie¿noœæ nazwisk dwóch cz³onków obecnego zarz¹du 
zwi¹zku, tj. Ewy Kani i Ewy Krawczyñskiej, z wymienionymi 
wy¿ej nazwiskami nie jest przypadkowa i potwierdza 
powszechnie g³oszon¹ tezê o sterowaniu t¹ organizacj¹ 
zwi¹zkow¹ przez by³y uk³ad rz¹dz¹cy w ZAP. 

Tym, którzy zapomnieli, przypomnê, ¿e g³osami M. Pochwal-
skiego, Z. Gruszeckiego i A. Kani w marcu 2002 roku zarz¹d 
Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. pozytywnie zaopiniowa³ 
„Za³o¿enia programu restrukturyzacji i prywatyzacji sektora 
Wielkiej Syntezy Chemicznej”. Program ten zak³ada³ 
wyodrêbnienie powi¹zañ produktowych, technologicznych 
oraz w³asnoœciowych i  zgodnie z przyjêt¹ 4 czerwca 2002 r. 
przez Rz¹d RP „Strategi¹ dla przemys³u chemicznego 
w Polsce do 2010 roku” - utworzenie z firm sektora spó³ek 
produktowych, które w dalszej kolejnoœci mia³y byæ sprzeda-
ne inwestorowi strategicznemu. Co dziœ zosta³o z pomys³ów 
prywatyzacyjnych nie tak dawno forsowanych przez 
wspomnianych panów? Nic  zosta³y wyrzucone na œmietnik. 

Niebagateln¹ rolê w obaleniu w³adz MO ZZIT odegra³ 
M. Wilczyñski, który dzia³aj¹c niejako „z drugiego fotela”, 
wprowadzi³ do w³adz zwi¹zku swoich ludzi m.in. A. Karliñ-
skiego oraz A. Nowaka, uzyskuj¹c tym samym wiêkszoœæ 
w zarz¹dzie. Zastanawia mnie, jak to siê sta³o, ¿e organizacja 
zwi¹zkowa zrzeszaj¹ca kadrê kierownicz¹, w wiêkszoœci 
tzw. inteligencjê techniczn¹, daje siê manipulowaæ osobom, 
które w „Azotach” nie maj¹ najlepszej opinii i na których 
poznali siê robotnicy z ZZPRC oraz w³adze statutowe naszej 
spó³ki, usuwaj¹c niektórych z nich firmy? Czy z powy¿szego 

„Przewrót pa³acowy” 
w MO ZZIT

wynika, ¿e robotnicy s¹ m¹drzejsi i bardziej rozumni ni¿ 
kadra kierownicza? 

Nowy przewodnicz¹cy MO ZZIT Andrzej Smêtek uzasadni³ 
odwo³anie R. Nowaka jego zbyt du¿¹ samodzielnoœci¹ przy 
podejmowaniu decyzji. Zarzuci³ mu niekonsultowanie 
z zarz¹dem zwi¹zku decyzji, które podejmowa³. Wyra¿ane 
s¹ te¿ opinie, ¿e Nowaka odwo³ano za zbytnie zbli¿enie siê 
do ZZPRC i jego przewodnicz¹cego S³awomira Wrêgi. Je¿eli 
ten zarzut rzeczywiœcie by³ powodem odwo³ania, to jest on 
niezrozumia³y zwa¿ywszy, ¿e obie organizacje zwi¹zkowe s¹ 
zrzeszone w Forum Zwi¹zków Zawodowych, które w swoim 
statucie ma zapis o wspó³pracy organizacji cz³onkowskich. 

Nie mnie jednak rozstrzygaæ, jaka by³a przyczyna odwo³ania 
dotychczasowego przewodnicz¹cego. Mogê jedynie wyraziæ 
opiniê o krótkiej, acz dynamicznej i pe³nej zaskakuj¹cych 
zwrotów dzia³alnoœci R. Nowaka na stanowisku przewodni-
cz¹cego zwi¹zku. Nie ulega w¹tpliwoœci, ¿e o¿ywi³ on tê 
organizacjê, która dziêki temu sta³a siê bardziej widoczna 
i znana na zewn¹trz. Rafa³ b³yszcza³ jak gwiazda, któr¹ wiele 
organizacji zwi¹zkowych chcia³oby mieæ w swoich szeregach 
(która jednak - jak siê póŸniej okaza³o - swym blaskiem 
przyæmi³a sfrustrowanych obecnie „panuj¹cych” dzia³aczy 
zwi¹zkowych). 

Pikanterii sprawie dodaje fakt, i¿ nowy zarz¹d negatywnie 
zaopiniowa³ moje pismo dotycz¹ce udzielenia rekomendacji 
Rafa³owi Nowakowi w wyborach na cz³onka Lubelskiego 
Zarz¹du Wojewódzkiego FZZ. Rebeliantom nie wystarczy³o 
wiêc odsuniêcie kolegi z funkcji przewodnicz¹cego zwi¹zku, 
ale postanowili skorzystaæ z okazji i „sflekowaæ” le¿¹cego, co 
jest ju¿ czynem - delikatnie mówi¹c - nieeleganckim i najle-
piej œwiadczy o nowym zarz¹dzie MO ZZIT. Gdybym mia³ Ÿle 
¿yczyæ „konkurencyjnym” organizacjom zwi¹zkowym, to 
¿yczy³bym im tego, by dyskredytowali i niszczyli swoich 
najlepszych dzia³aczy, wybieraj¹c biernych, miernych, ale 
wiernych.

Ryszard Szubstarski

Dodatek wyrównawczy do renty

By³a pracownica wygra³a z Zak³adami Azoto-
wymi „Pu³awy” S.A. proces s¹dowy o przyznanie 
dodatku wyrównawczego do renty chorobowej oraz 
o wyp³atê dodatku za trzy lata wstecz, wraz z nale¿-
nymi odsetkami. To pierwszy przypadek w historii 
naszej firmy, kiedy pracownik wyst¹pi³ do s¹du 
o przyznanie mu dodatku wyrównawczego do renty 
chorobowej. 

Pracownikowi, który uleg³ wypadkowi przy pracy 
lub u którego stwierdzono chorobê zawodow¹ 
przys³uguje, oprócz renty chorobowej, dodatek 
wyrównawczy do tej renty w wysokoœci równo-
wa¿¹cej utratê zarobków, gdyby pracowa³ do chwili 
uzyskania prawa do emerytury.

Ryszard Szubstarski
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Piêciobrygadowa organizacja pracy 
w ZAP
Zgodnie z porozumieniem koñcz¹cym spór zbiorowy kolejne wydzia³y 
w Zak³adach Azotowych „Pu³awy” S.A. wdra¿aj¹ nowy system czasu 
pracy w ruchu ci¹g³ym. 

Z dniem 2 marca „piêciobrygadówka” zosta³a wprowadzona w Centrum 
Produkcji Melaminy i Mocznika na wydzia³ach: Melamina I, II i III, 
z wy³¹czeniem pakowni. W kolejnych etapach now¹ organizacj¹ pracy 
objête zostan¹:

1. z dniem 11 maja - PN1, PN 2, PN 3, PNL i PNZ

2. z dniem 20 lipca - wszystkie pozosta³e komórki, w których 
dotychczas pracowano w 4 BOP.

I tak oto zakoñczy siê proces wprowadzenia nowego systemu pracy 
w Zak³adach Azotowych „Pu³awy” S.A. Jak ka¿de innowacyjne rozwi¹-
zanie, tak te¿ i to poci¹ga za sob¹ pewne problemy organizacyjne. 
Niedostateczne obsady oraz „obciêta” do minimum etatyzacja na 
produkcji powoduj¹ dziœ spore napiêcia. Dla zachowania minimalnych 
bezpiecznych obsad niezbêdna jest praca w nadgodzinach. Trzeba sobie 
jednak zdawaæ sprawê z tego, ¿e jest to wysi³ek, który nierzadko 
ponosimy z winy naszej kadry zarz¹dzaj¹cej, zniechêcaj¹cej nas do 
wprowadzenia lepszego systemu pracy i utrudniaj¹cej to przedsiêwziê-
cie, czêsto ze zwyk³ej z³oœliwoœci. Na szczêœcie ju¿ za kilka miesiêcy 
„czterobrygadówka” w pu³awskich „Azotach” przejdzie do historii. 

Marek Goldsztejn

Rusza nowa struktura.
26 marca odby³o siê spotkanie zarz¹du Zak³adów Azotowych 
„Pu³awy" S.A. z kadr¹ kierownicz¹ naszej firmy, podczas 
którego przedstawione zosta³y oczekiwania wobec tej kadry. 
Zdefiniowana zosta³a równie¿ rola, jak¹ ma ona odegraæ 
w realizacji celów przedsiêbiorstwa w najbli¿szych latach. 
Ponadto prezes Krzysztof Lewicki przedstawi³ osoby nomi-
nowane na funkcje dyrektorów operacyjnych w poszczegól-
nych obszarach. Oto oni:
w obszarze dzia³alnoœci podstawowej
Dywizja Agro – Anna Mazur i Marek Zatorski,
Dywizja Chemia – Hubert Kamola i Robert Cieœlak
Pu³awski Park Przemys³owy – Beata Kury³owicz
w obszarze dzia³alnoœci pomocniczej
Centrum Wsparcia – Wojciech Podsiad³y
Centrum Utrzymania Ruchu i Inwestycji – Stanis³aw 
Jaworski
w obszarze Centrum Zarz¹dzania
Departament Strategii i Rozwoju – Dariusz Tadasiewicz
Departament Finansów – Wojciech Szmy³a
Departament Personalny – Miros³awa Rodzik
Departament Organizacji Korporacyjnej – Jacek Janiszek
Osoby te, pe³ni¹c swoje dotychczasowe funkcje, maj¹ 
przygotowaæ propozycje struktury organizacyjnej wraz ze 
szczegó³owymi regulaminami. Zobowi¹zano ich równie¿ do 
przedstawienia propozycji obsad personalnych w powierzo-
nych obszarach. 
Wœród nowych osób w gronie kierownictwa znalaz³y siê 
p. Miros³awa Rodzik, powo³ana na stanowisko dyrektora 
personalnego w wyniku postêpowania konkursowego oraz 
p. Wojciech Podsiad³y, który od niedawna pe³ni w naszej 
firmie funkcjê szefa Biura Bezpieczeñstwa, Ochrony Œrodo-
wiska i Jakoœci. Ponadto nale¿y dodaæ, i¿ p. Waldemarowi 
Pstrowskiemu powierzono funkcjê doradcy zarz¹du. 
S³owa wyjaœnienia wymaga te¿ fakt, ¿e w Dywizjach 
nominowane zosta³y po dwie osoby – podyktowane jest to 
decyzj¹ utworzenia w tych pionach stanowisk zastêpców 
dyrektorów.
Wdra¿anie nowej struktury przedsiêbiorstwa ma ruszyæ 
z dniem 1 maja br., tak by od nowego roku obrotowego 
2007/2008 funkcjonowa³a ona ju¿ w pe³ni.

Zbigniew Tkaczyk

Nadgodziny w 5 BOP
W 2006 roku pracownicy ZAP zatrudnieni w 5 BOP 
przepracowali 8407 godzin nadliczbowych. Stanowi 
to 17% ogólnej liczby nadgodzin przepracowanych 
w naszej firmie, która w ubieg³ym roku wynios³a oko³o 
49000. Dane te, zaprezentowane przez dzia³ p³ac 
podczas spotkania 19 marca br., obalaj¹ mit zwiêkszenia 
liczby nadgodzin w zwi¹zku z wprowadzeniem „piêcio-
brygadówki”. 



Biuletyn „Nadchodz¹ Zmiany”  

redaguje Zarz¹d 

Zwi¹zku Zawodowego Pracowników Ruchu Ci¹g³ego  

POMOC PRZY WYPE£NIANIU PIT

PORADY PRAWNE

Z uwagi na koniecznoœæ z³o¿enia w Urzêdzie 

Skarbowym rozliczeñ podatkowych za 2006 rok 

do 30 kwietnia br. w biurze naszego zwi¹zku 

mo¿na skorzystaæ z pomocy przy wype³nianiu 

druków PIT. Zainteresowanych cz³onków ZZPRC 

zapraszamy od poniedzia³ku do pi¹tku 

w godzinach 10.00-15.00. 

Ponadto codziennie od poniedzia³ku do pi¹tku 

w godzinach od 7.00 do 8.00 - w biurze zwi¹zku 

mo¿na skorzystaæ z porad prawnych z zakresu: 

prawa cywilnego, rodzinnego, spadkowego, 

spó³dzielczego, administracyjnego i karnego 

oraz z pomocy w redagowaniu 

pism procesowych, wniosków, podañ itp.

Porad udziela 

mgr prawa Rafa³ Bochniarz. 

W marcu ukaza³ siê pierwszy numer miesiêcznika „Nasze 
Forum”, wydawanego przez Forum Zwi¹zków Zawodo-
wych. Redakcja tej gazety znajduje siê w Pu³awach. Przy 
jej tworzeniu pracuj¹ osoby zaanga¿owane w wydawanie 
biuletynu „Nadchodz¹ Zmiany” i pisma OZZZPRC 
„Zmiany”. Dotychczasowe doœwiadczenia zdobyte przy 
redagowaniu tych wydawnictw pozwoli³y na podjêcie 
wyzwania, jakim jest wydawanie miesiêcznika „Nasze 
Forum”. Uda³o siê dziêki temu stworzyæ kolejne miejsca 
pracy w naszym mieœcie oraz wzmocniæ pozycjê Pu³aw 
jako wa¿nego oœrodka ruchu zwi¹zkowego. 

„Nasze Forum” jest niezale¿n¹ gazet¹ zwi¹zkow¹, o za-
siêgu ogólnopolskim. Zgodnie z za³o¿eniem - przekazuje 
ona bie¿¹ce informacje, dotycz¹ce dzia³alnoœci Forum 
Zwi¹zków Zawodowych, informuje o sprawach pracowni-
czych i zwi¹zkowych, prezentuje stanowiska, jak równie¿ 
publikuje artyku³y programowe FZZ. W „Naszym Forum” 
swoje sta³e miejsce maj¹ wiadomoœci z bran¿, w których 
dzia³aj¹ organizacje cz³onkowskie Forum (tj. przemys³, 
s³u¿ba zdrowia, „mundurówka”, transport, us³ugi i inne). 

Miesiêcznik „Nasze Forum” dociera z informacjami do 
wszystkich zak³adowych organizacji zwi¹zkowych, 
zrzeszonych w Forum Zwi¹zków Zawodowych.

Wybory w lubelskim ZW FZZ
2 marca 2007 r. odby³o siê zebranie Zarz¹du Wojewódzkiego FZZ w Lublinie, 
podczas którego wybrano przewodnicz¹cego, wiceprzewodnicz¹cych oraz 
cz³onków prezydium. Nowym przewodnicz¹cym zosta³ Julian Seku³a z NSZZ 
Policjantów, wiceprzewodnicz¹cymi: Maria Winiarska-Olszak z Ogólno-
polskiego Zwi¹zku Zawodowego Pielêgniarek i Po³o¿nych, Marek 
Ko³odziejczyk ze Zwi¹zku Zawodowego Pracowników PKP, Andrzej Omiotek 

z NSZZ Funkcjonariuszy Stra¿y Granicznej oraz Ryszard Szubstarski z ZZPRC 
z Zak³adów Azotowych „Pu³awy” S.A. Ponadto w sk³ad prezydium weszli: Lucyna 

Dargiewicz (Ogólnopolski Zwi¹zek Zawodowy Pielêgniarek i Po³o¿nych), Barbara Karaœ (Ogólnopolski 
Zwi¹zek Zawodowy Pracowników Bloku Operacyjnego Anestezjologii i Intensywnej Terapii), W³odzimierz 
Martyna (ZZIT), Marian £upikosza oraz Jerzy Gaworek (OZZPRC).


	Strona 1
	Strona 2
	Strona 3
	Strona 4
	Strona 5
	Strona 6
	Strona 7
	Strona 8

